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 دولت   زیر   ذره بین؛  از  خلیج فارس   تا  بنزین
سخنگوی دولت در پایان درباره اینکه برخی مناطق قطعی برق ندارد، 
گفت: اگر محدودیتی اعمال می کنیم باید برای همه یکســان باشــد. 
پیگیری می کنم که تفاوتی در مناطق مختلف تهران برای قطعی برق 

وجود نداشته باشد.

برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین نداریم
محســن پاک نژاد در حاشیه جلسه دیروز هیئت دولت در پاسخ به پرسشی درباره 
افزایش قیمــت بنزین، تصریح کرد: فعلا برنامه ای در ایــن زمینه وجود ندارد. او 
افزود: ما مصوبه ای درباره واردات بنزین ویژه یا ســوپر داشــتیم که میزان واردات 
و قیمت تمام شــده آن مبنای قیمت گذاری خواهد شــد. ایــن موضوع به هیئت 
مقررات زدایی هیئت نظــارت وزارت اقتصاد رفته و در حال طی مراحل نهایی در 
زمینه درخواســت واردات و بارگذاری توزیع کننده هاست تا به مرحله عمل برسد. 
وزیر نفت همچنین با اشــاره به برگزاری بیســت ونهمین نمایشــگاه بین المللی 
نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی ایران اظهار کرد: این موضوع نشــان داد ما عملا 
با پدیده ای به نام محدودیــت تحریم به  حدی که بخواهد صنعت را گرفتار کند، 
مواجه نیستیم و می توان با اتکا به توانمندی های داخلی نیازهای صنعت نفت را 
برطرف کرد. فشار حداکثری شعاری است که سال ها می دهند و سیاست و تجربه 
شکست خورده ای است. فعالان این صنعت، مسائل و مشکلات را بررسی می کنند 
که منتهی به تفاهم نامه ها و قراردهایی می شــود. پاک نژاد با اشــاره به برگزاری 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و روسیه، یادآور شد: این نشست ها 
مجموعه ای از نشست های کارشناسی بود که چند روز طول کشید و در نهایت به 
اتفاق وزیر انرژی روسیه سند نهایی امضا شد. در این سند، بخش های مختلفی مد 
نظر قرار گرفته که زمینه سازی بسیار مناسبی برای همکاری های ما با شرکت های 
روســی و اســتفاده از توانمندی ها و قابلیت های دو طــرف در حوزه نفت و گاز و 
همچنین مسائل مالی، بانکی، تجاری و... در آن وجود دارد. او در پاسخ به پرسشی 
درباره توییت اخیر بابک زنجانی درباره بازپس گیری اموالش از شرکت ملی نفت 
تصریح کرد: درباره این توییت باید از خود او ســؤال پرســید. او حتما به موضوع 
مشرف است، اما به  طور مسلم، نظر و حکم دستگاه قضائی فصل الخطاب ماست 

و باید به آن تمکین کنیم.

ستاد احیای دریاچه ارومیه با محوریت معاون اول رئیس جمهور فعال است
شــینا انصاری در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره فعالیت 
ســتاد احیای دریاچه ارومیه، اظهار کرد: این ســتاد با محوریت معاون اول فعال 
اســت و اقدامات مختلفی در ۱۰ سال گذشته انجام شــده است. در حال حاضر 
دبیرخانه این ستاد به استان آذربایجان غربی محول شده است و پروژه های احیای 
دریاچه ارومیه را استاندار دنبال می کند. او درباره دریاچه قم گفت: یکی از نقاط که 
می تواند منشأ گرد و غبار باشد همین دریاچه نمک قم است. این دریاچه به عنوان 
یکی از محل های گرد و غبار شناخته شــده است. انصاری همچنین گفت: مرجع 
ملی کنوانســیون تنوع زیستی در اختیار وزارت جهاد کشاورزی بود، اما با موافقت 

هیئت وزیران، این مرجعیت به سازمان محیط زیست منتقل شد.

کالاهایی که با ارز ترجیحی وارد می شوند با قیمت مصوب باید توزیع شوند
غلامرضا نوری قزلجه هم در حاشیه جلسه دیروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: ما هفت درصد گوشت مورد نیاز کشور را حداکثر در قالب ارز ترجیحی 
برای تنظیم بازار در نظر گرفتیم، نه اینکه کل مردم بتوانند با ارز ترجیحی از گوشت 
اســتفاده کنند. او افزود: این امر دلایل خودش را دارد که در وهله اول حمایت از 
تولید داخلی است و در وهله بعدی هم اینکه بتوانیم بازار را تنظیم کنیم. واردات 
کالا هم حدی دارد با توجه به اینکه ارز هم هزینه می شــود. وزیر کشاورزی ادامه 
داد: بنابراین ما با تشــکل های دامداری تفاهم کردیم که نســبت به تنظیم بازار با 
تولید داخل همکاری کنند و در مقابل تا جایی که مقدور اســت واردات را کاهش 
دهیم. این سیاســت کلی ماست که هرجا می توانیم واردات را با حمایت از تولید 
داخل کاهش دهیم. نوری درباره نظارت بر قیمت ها و جلوگیری از گران فروشــی 
نیز اظهار کرد: آن کالاها که قیمت برایشان مشخص می شود -چون برخی کالاها 
مشمول قیمت گذاری نیستند- حتما آن بخشی که از ارز ترجیحی استفاده می کنند 
شبکه توزیع دارند و آن بخشی که شبکه توزیع نداشتند را هم ما قبل از سال یعنی 
در تا اســفند این شبکه ها را ایجاد کردیم و نواقصش را هم در همین ایام تکمیل 
می کنیم. او تأکید کرد: همه کالاهایی که با ارز ترجیحی وارد کشــور می شــوند با 
قیمت مصوب و در شبکه مشخص باید توزیع شوند و نظارت بر آنها هم از سوی 
همکاران ما و همکاران وزارت صمت و با همکاری وزارت دادگستری و تعزیرات 

حکومتی انجام می گیرد.

۱۲۰ هزار مراسم برای گرامیداشت «شهدای خدمت» برگزار می شود
ســعید اوحدی در حاشیه جلســه دیروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: جلسات بزرگداشت ســالگرد شهدای خدمت به صورت منظم تشکیل شد. 
شش کمیته اجرائی شکل گرفت که کمیته اطلاع رسانی را سازمان صداوسیما به 
عهده گرفت و به دلیل اینکه مفهوم خدمت و شــهادت ارزش های بسیار خوب و 
بی نظیری در فرهنگ ما دارد، مسئولیت کمیته فرهنگی هنری به عهده بنیاد شهید 
گذاشته شــد. او افزود: مســئولیت کمیته بین الملل بر عهده وزارت امور خارجه 
و مســئولیت کمیته محتوایی هم بر عهده شــورای هماهنگی تبلیغات است که 
همگی برنامه خود را تدوین کردند. نگاهمان این بود که به دلیل خصایص اخلاقی 

شهدای خدمت، روحیه مردمی بودن را در مراسم به صورت ویژه داشته باشیم.
اوحدی ادامه داد: مجموعه های مردمی گروه های جهادی حضور فعالی در این 
زمینه داشــتند و ۴۰ دستگاه در شــورای مرکزی ستاد برگزاری مراسم حضور پیدا 
کردند و برنامه ها تدوین شــد. ۱۲۰ هزار مراســم از مرکز تهران تا عمق روستاهای 
کشــور از سوی گروه های جهادی همه دســتگاه ها تدوین شد. رئیس بنیاد شهید 
افزود: از امروز این مراســم با بازه زمانی یک هفته آغاز می شــود. برنامه هایی در 
حــوزه فرهنگی و هنری داریم که در نمایشــگاه بین المللی تهران و نمایشــگاه 
بین المللی کتاب برگزار می شــود. او یادآور شد: همایش «دیپلماسی مقاومت» با 
هماهنگی مجمع «مجاهدان در غربت» با ســخنرانی رئیس جمهوری و حضور 
رئیس قوه قضائیه روز ۲۸ اردیبهشــت در محل اجلاس ســران برگزار می شــود. 
اوحدی اعلام کرد: قوه قضائیه هم برنامه ویژه ای در روزهای ۲۹ و ۳۱ اردیبهشت 

در قم و مشهد در نظر گرفته  است .

مجمع تشخیص مصلحت نظام «پالرمو» را تصویب کردT اما «سی اف تی» همچنان بلاتکلیف است

ایران به خروج از لیست سیاه نزدیک شد؟
گزارش

وحیده کریمی: پس از ســال ها کش وقــوس و بحث های 
گسترده، مجمع تشخیص مصلحت نظام بالاخره با لایحه 
الحاق ایران به کنوانســیون مبارزه با جرائم ســازمان یافته 
فراملی (پالرمو) موافقت کرد، آن هم به صورت مشــروط. 
 (CFT) در حالی که لایحه مقابله با تأمین مالی تروریســم
همچنــان در بلاتکلیفــی قرار دارد، آینــده تعامل ایران با 

سیستم مالی جهانی هنوز به وضوح مشخص نیست.
لایحه پالرمو که به منظور پیوستن ایران به کنوانسیون 
مبارزه با جرائم ســازمان یافته فراملی تنظیم شده است، 
یکی از گام های اساســی در راســتای اصلاح نظام مالی 
کشــور و رفع موانع اقتصادی بین المللی به شمار می آید. 
تصویب این لایحه در راستای خروج ایران از لیست سیاه 
FATF و کاهش محدودیت های بانکی و تجاری، اهمیت 
ویژه ای دارد. این کنوانسیون به کشورهای عضو، الزامات 
خاصی برای مقابله با قاچاق انســان، اسلحه، پول شویی 
و سایر جرائم ســازمان یافته ارائه می دهد. پذیرش آن از 
ســوی ایران می تواند زمینه ســاز خروج کشــور از لیست 
ســیاه FATF و در نهایــت بهبود وضعیــت اقتصادی و 

تجاری آن در سطح بین المللی شود.
لایحــه پالرمــو اولین بــار در ســال ۱۳۹۷ در مجلس 
شورای اســلامی تصویب شد و سپس به شورای نگهبان 
ارســال شــد که آن را تأیید کرد. اما انتقال آن به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظــام برای بررســی نهایی، موجب 
تأخیــر طولانــی در تصویــب و بــروز تبعات سیاســی و 
اقتصــادی شــد. بســیاری از کارشناســان معتقدند این 
تأخیر نه تنها زمان کشــور را هدر داد بلکه پیچیدگی های 
بیشــتری در روند تصمیم گیری ایجاد و فشارهای سیاسی 
و اقتصادی را تشدید کرد. در حقیقت، زمان ازدست رفته 
در مســیر تصویب این لایحه نه تنها تعاملات بین المللی 
ایران را دشــوارتر کرد بلکه شــرایط تحریمی و فشارهای 
اقتصــادی را به طــور قابل توجهی تشــدید کــرد. از این 
رو، تصویــب نهایــی پالرمو هرچند اقدامــی مثبت تلقی 
می شــود، اما بدون تصویب CFT نمی تواند به طور کامل 
موانع اقتصادی و تجاری ایران را رفع کرده و به خروج از 

لیست سیاه FATF منجر شود.

تصویب مشــروط پالرمو؛ گامی ناتمام در مسیر اصلاحات 
مالی

به گفتــه هادی خانــی، رئیس مرکــز اطلاعات مالی 
وزارت اقتصاد، پس از بررســی های کارشناسی و تشکیل 
کمیســیون ویــژه در مجمــع از دی ماه گذشــته، مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بالاخره با پیوســتن مشــروط 
ایران به کنوانســیون پالرمو موافقت کرد. اما این تصمیم 
مشــروط، تصویری ناتمــام از روند تعامل ایــران با نظام 
 CFT مالــی بین المللی ارائه می دهد. در حالی که لایحه
همچنان در دســتور کار بررسی قرار دارد و سرنوشت آن 
نیز هنوز روشــن نیست، تصویب مشــروط پالرمو قادر به 
حل بســیاری از مشکلات اقتصادی و مالی ایران نخواهد 

بود.

FATF در خروج ایران از لیست سیاه CFT نقش پالرمو و
گروه ویــژه اقدام مالــی (FATF)، نهــاد بین المللی 
مقابلــه با پول شــویی و تأمیــن مالی تروریســم، از ایران 
خواســته اســت که به کنوانســیون پالرمو و کنوانسیون 
CFT بپیوندد. این کنوانســیون ها بــرای مقابله با جرائم 

سازمان یافته، قاچاق انسان، سلاح های گرم و تأمین مالی 
تروریسم طراحی شده اند. تصویب این دو لایحه می تواند 

به ایران کمک کند تا از لیســت ســیاه FATF خارج شود 
و موانع بســیاری از مبادلات تجاری و مالی را رفع کند.

با وجود تصویب مشــروط پالرمو در مجمع، تا زمانی 
کــه CFT تصویــب نشــود، ایــران همچنان در لیســت 
ســیاه FATF باقی خواهــد ماند. این امــر باعث اعمال 
محدودیت های شــدیدتر در روابط بانکی و تجاری ایران 
با سایر کشــورها و تشدید فشــارهای اقتصادی می شود. 
در چنین شــرایطی، بسیاری از فعالان اقتصادی، از جمله 
رئیــس اتاق بازرگانی ایران، خواســتار اتخاذ یک تصمیم 
قاطع و ملی در راســتای پذیرش این لوایح هســتند تا از 

بحران اقتصادی و انزوای مالی رهایی یابند.

آیا مسیر تعامل مالی بین المللی هموار خواهد شد؟
در حالی که تصویب مشــروط پالرمــو به عنوان گامی 
مثبت تلقی می شــود، تا زمانی که CFT تصویب نشــود، 
ایــران همچنان با چالش های عمده ای در مســیر خروج 
از لیست ســیاه FATF مواجه است. در سال های گذشته 
بلاتکلیفــی در تصویب این دو لایحــه نه تنها روابط مالی 
و تجاری ایران را محدود کرده بلکه فشــارهای اقتصادی 
زیادی را بر دوش کشــور وارد کرده اســت. در حالی که 
دولت و فعــالان اقتصادی خواهان کاهــش تحریم ها و 
تسهیل روابط تجاری هستند، اکنون این مجمع تشخیص 
مصلحــت نظام اســت که بایــد با تصمیــم نهایی خود 
درخصوص CFT، مســیر خروج ایــران از انزوای مالی را 

هموار کند.

ماجراهای لایحه پالرمو در ایران
لایحه الحاق جمهوری اســلامی ایران به کنوانسیون 
ســازمان ملل متحد برای مبارزه با جرائم ســازمان یافته 
فراملــی در نوزدهــم آذر ســال ۱۳۹۲ از ســوی دولت 
تقدیم مجلس نهم شــد. با این حال، به دلیل نگرانی های 
موجود درباره پیوســتن ایران به این کنوانســیون، بررسی 
آن به مدت طولانی مســکوت گذاشــته شد. لایحه پالرمو 
برای دومین بار در تاریخ سیزدهم تیر سال ۱۳۹۵ در دوره 
مجلس دهم تقدیم شــد و ســرانجام در روز چهارشنبه 
چهارم بهمن، نمایندگان مجلس پس از کشــمکش های 
فراوان، به پیوســتن ایران به این کنوانســیون رأی مثبت 

دادند.

شروط مجلس برای پیوستن به کنوانسیون پالرمو
طبق لایحــه دولت که مجلــس آن را تصویب کرده، 
جمهوری اسلامی ایران با پنج شرط به کنوانسیون پالرمو 
می پیوندد. این شــروط شــامل تفســیر مفاد کنوانسیون 
بر اســاس قوانیــن داخلی ایــران، رد ارجــاع اختلافات 
بــه داوری بین المللــی، تصمیم گیــری درخصوص مواد 
مربــوط به اســترداد و معاضدت قضائــی، تضمین حق 
مشــروع ملت ها برای مبارزه با اشغالگری و عدم پذیرش 
شناســایی رژیم صهیونیستی هســتند. این شروط به طور 
مشــخص محدودیت هایی را برای پیوســتن ایران به این 
کنوانســیون در نظر گرفته است که از جمله آنها می توان 
به عدم پذیــرش ارجاع اختلافات به دیــوان بین المللی 

دادگستری اشاره کرد.
در نهایت با توجه به مذاکرات هسته ای و امید به رفع 
تحریم ها در آینده نزدیک، ایران باید تصمیم بگیرد که آیا 
به طور قاطع به اســتانداردهای بین المللی پیوســته و از 
چالش های مالی خارج خواهد شــد یا همچنان در میانه 

دوراهی باقی خواهد ماند.

ادامـه  از 
صفحه

۲

 از مناســبات داخلی ترکیه که بگذریم، معادلات منطقه ای بعد از انحلال   �
«پ ک ک» را چگونه تفسیر می کنید؟

این پرسش بســیار کلیدی است. در پاســخ نباید چند نکته بسیار مهم را 
فراموش کنیم؛ اولین نکته این اســت که آیا همه کادر مرکزی پ ک ک و بیشتر 
نیروها با انحلال آن موافقت خواهند کرد یا خیر؟ و آیا نشانه هایی از انشقاق و چند شعبه 
شــدن پ ک ک وجود دارد یا نه؟ نکته دوم اینکه آیا دولت ترکیه بنا بر ملاحظاتی تغییری 
در رویکردهای خود درباره مســائل حوزه کردی یا شــخص اوجالان و ده ها هزار زندانی 
کرد هوادار پ ک ک خواهد داشــت یا خیر؟ نکته بســیار مهم تر که به نظر من با منافع و 
امنیت ملی ایران در ارتباط است، وضعیت کردهای سوری دنباله رو پ ک ک است که آنها 
هم در موقعیت دردناکی قــرار گرفته اند. به هر حال اردوغان و حزب حاکم در نظر دارد 
مشــابه همین اتفاق برای کردهای سوریه و قسد که شــاخه پ ک ک این کشور (سوریه) 
محسوب می شود، اتفاق بیفتد تا فضای لازم برای تکمیل اقتدار احمد الشرع و حکومت 
نزدیک به آنکارا در کل ســوریه فراهم شــود. ترکیه برای برکناری بشار اسد و حزب بعث 
از ســاختار سیاسی سوریه هزینه های زیادی متقبل شده و مجبور است دنبال تکمیل این 
پروژه باشد. اینجاست که موضوع ایران هم مطرح می شود. در این حالت برای ایران با دو 
ســناریو مواجهیم؛ در حالت اول پ ک ک می تواند اعلام کند که پروژه انحلال ما ارتباطی 
به کردهای سوریه یا پژاک ندارد و در این حالت احتمالا بدنه نیروهای پ ک ک به نیروهای 
کرد ســوریه یا پژاک ملحق خواهند شــد. اما در حالت دوم اگر این انحلال به جز پ ک ک 
درخصوص کردهای سوریه هم اتفاق بیفتد، می تواند به ایران هم تسری کند و گروه هایی 
مانند پژاک هم منحل شــود یا نه؟ در چنین حالتی موضوع پیوســتن بخشی از نیروها به 

پژاک مطرح است.
لذا تک تک این ســناریوهایی که ذکر کردم، پیامدها و تبعات خاص امنیتی، سیاســی، 
دیپلماتیک و ژئوپلیتیک خاص خود را در سطح منطقه به دنبال دارد. اگر در یک سناریو، 

پ ک ک با تمام شاخه های آن منحل شود و انشعابی هم صورت نگیرد و مخالفتی هم به 
وجود نیاید، اگرچه در نگاه اول می تواند از نظر امنیتی برای ایران، ســوریه، عراق و ترکیه 
خوب باشد اما توجه داشته باشیم که دیگر آن ادبیات سابق آنکارا درخصوص تقسیم بندی 
کردها به «کرد خوب و بد» از دستور کار خارج خواهد شد. در این صورت به نظر من هدف 
بعدی اقلیم کردستان عراق خواهد بود که به سمت تضعیف شدید و حتی انحلال پیش 
برود. چون در ایــن حالت، دیگر موضوع نزدیکی به آقایان بارزانی ها و اقلیم کردســتان 
به عنوان کرد خوب، کارکرد خود را برای ترکیه از دست خواهد داد و دیگر نیازی به چیزی 
به نام کردهای خوب در قاب خودمختاری کردی در اقلیم کردستان عراق وجود ندارد و در 
این شرایط است که فضا به سمتی پیش خواهد رفت که با انحلال اقلیم یا تضعیف شدید 
اقلیم کردستان عراق، ترکیه به سمت گرفتن امتیازات جدی اقتصادی از بغداد، مانند راه 
و جاده سازی، امتیازات حوزه گازی و برقی، پروژه های مشترک ترانزیتی و... خواهد رفت و 
همچنین پروژه های خود را هم در سوریه پیش خواهد برد و اساسا ترکیه یک حوزه نفوذ 
جدی را بدون وجود نگرانی از جانب سازمان های کردی تعریف می کند و شاید تنها کاری 
که در جنوب شرقی ترکیه انجام دهد، تسریع روند ساخت پروژه های عمرانی و اقتصادی 
است و البته موضوع سدسازی ها هم در این فرایند به نتایج پیش بینی شده ترکیه خواهند 
رسید. پس رویدادهای اخیر هشداری است برای اقلیم کردستان عراق و رهبران کردهای 
عراق که به ارزیابی و محاســبات دقیق در باره تحولات اخیر بپردازند. در این چند روز در 
اقلیم کردســتان عراق تنها تبریک و ابراز شادی از اعلام انحلال پ ک ک روی داده و هیچ 
ارزیابی مشــهودی لااقل در حوزه عمومی روی نداده است. از بعدی دیگر معتقدم پژاک 

به عنوان شــاخه ایرانی پ ک ک می تواند در قالب یک پروژه امنیتی در دست حزب حاکم 
و میت ترکیه و دیگر ســازمان های امنیتی منطقه و فرامنطقــه باقی بماند تا ترکیه توان 
بیشتری برای فشار بر تهران داشته باشد. یعنی ترکیه در این حالت می خواهد از ابزار پژاک 
برای تحقق و پیشبرد منافع خود در قبال ایران استفاده کند. به بیان دیگر آنکارا افزون بر 
پان ترکیســم که از این مبحث برای اثرگذاری در معادلات سیاسی و اجتماعی درون ایران 
سوءاستفاده می کند، استفاده از عنصر کردی را هم تشدید خواهد کرد. مگر آنکه ترکیه در 
پی انحلال پژاک هم باشد. چون باقی مانده حتی بخش کوچکی از بدنه پ ک ک می تواند 

در آینده برای ترکیه موجد تهدید بزرگی باشد.
در این میان توجه داشته باشیم که اگر ترکیه و اردوغان بتوانند پروژه انحلال پ ک ک و 
خلع ســلاح آن را درخصوص کردهای سوریه و مظلوم عبدی تکرار کنند، به طریق اولی 
و به شکل ساده تری می تواند همین رویه را برای پژاک به عنوان شاخه ایرانی پ ک ک هم 
پیاده کند. به هر حال پژاک، نه توانسته است به وزن قابل توجهی برای موازنه سازی نیروها 
در منطقه دست پیدا کند و نه سرزمینی را در اختیار دارد. بنابراین پژاک نیروی مؤثری برای 
برهم زدن معادلات نیســت. اما کردهای ســوریه که تحت فرمان مظلوم عبدی هستند، 
می تواننــد معادلات منطقه خاورمیانه را هم تحت تأثیر قــرار دهند. پس اگر اردوغان و 
ترکیه بتوانند انحلال نیروهای کرد سوریه و خلع سلاح آن را کلید بزنند، اما چنین پروژه ای 
درخصوص پژاک تکرار نشــود، مطمئن باشید آنکارا به دنبال تشدید رقابت از طریق اهرم 
کردی به موازات اهرم پان ترکیسم در قبال تهران است. پس ضرورت هوشیاری منطقه ای 
در برابر بلندپروازی های آنکارا بیش از هر زمان دیگری احســاس می شود. ازاین رو اینجا 
یک پرســش اساسی درباره سیاست های تهران طرح می شــود که آیا مسئولان ایرانی به 
رصد اوضاع منطقه اهتمام دارند؟ آیا به صورت کارشناســی و با مشــارکت متخصصان 
این حوزه در پی تدوین سیاست های ایران در منطقه هستند یا در کشور در بر همان پاشنه 

پیشین خواهد چرخید؟

چپ  در  محاق

هادی خانی، معاون وزیر اقتصاد و رئیس مرکز اطلاعات 
مالــی، در گفت وگو با «شــرق» ضمن اشــاره به تصویب 
پالرمو، می گوید: «این کنوانســیون یکی از دو کنوانسیونی 
بود که ما برای عادی ســازی و تســهیل مسیر حل وفصل 
پرونــده FATF لازم بود آن را تصویب کنیم و به آن ملحق 
شویم. البته قبلا این کنوانسیون را امضا کرده بودیم و حالا 
در مجمع نیز به تصویب رســید و مراحل اجرائی آن طی 
خواهد شــد». او معتقد است  تصویب این لایحه یک پیام 
مثبت به کشورهای دوست و همسو با جمهوری اسلامی 

ایران خواهد بود؛ مبنی بر اینکه ما درباره تعهدات بین المللی و اجرای آنها مصمم هستیم. خانی می افزاید: « ان شاءاالله مسیر 
تصویب CFT نیز در جلســات آتی مجمع طی خواهد شــد و امیدواریم  آن هم مانند پالرمو به تصویب برســد. هم پالرمو و 
هم CFT در مجمع تشــخیص مصلحت نظام به  صورت کاملا کارشناسی، فنی و حقوقی مورد بررسی قرار گرفته اند و مسیر 
کارشناسی آنها طی شده است. با توجه به اینکه فرایند کارشناسی CFT نیز در مجمع به  طور کامل انجام شده، پیش بینی ما 
این است که این لایحه نیز در جلسات آتی مجمع تعیین تکلیف شود و تصمیم مناسبی درباره آن اتخاذ شود. البته نمی توانم 
به  صراحت بگویم که تصویب خواهد شــد یا خیر، اما معتقدم مســیر بررسی، تخصصی و منطقی پیش رفته و تا این لحظه 
مشــکل یا ابهام خاص جدیدی که مانع تصمیم گیری باشد، درباره CFT مطرح نشده است». طبق اظهارات خانی، درباره هر 
دو کنوانسیون، ابهاماتی مطرح و مشکلاتی نیز شناسایی شد که این مسائل در مجمع تشخیص مطرح و بررسی شدند و برای 
هرکدام از موارد نیز سازوکارهایی پیش بینی شده است. از جمله اینکه در مواردی که با منافع ملی کشور در تضاد بود، مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به پیشنهاد مجلس شورای اســلامی «حق شرط» هایی را تصویب کرده است. معاون وزیر اقتصاد 
درباره این حق  شــرط ها تأکید می کند: « این حق شــرط ها اتفاق تازه ای نیست، مخصوص کشور ما هم نیست و اقدامی کاملا 
مشابه سایر کشورهاست. تقریبا تمامی کشورهایی که به این گونه کنوانسیون ها پیوسته اند، در چارچوب قانون اساسی یا قوانین 
داخلی خود، شرط هایی قائل شده اند. بنابراین ایران نیز مانند سایر کشورها از این حق استفاده کرده و اقدامات مشابهی داشته 
است». او در پاسخ به اینکه این حق  شرط ها برای ما چه مواردی بوده اند نیز می گوید: « اکنون به علت در دست نداشتن اسناد، 
جزئیات دقیق این شرط ها را به خاطر ندارم اما بدانید که در کنوانسیون های پالرمو و CFT، بندهایی وجود دارد که بسیاری از 
کشورها هنگام پذیرفتن و پیوستن به آنها، بیانیه ها، تفسیرها یا شرط هایی را به سازمان ملل ارائه کرده اند. در واقع، در چارچوب 
همین شرط ها اعلام می کنند  تعهد آنها نسبت به اجرای کنوانسیون، در قالب شرایط و ملاحظات خاص خودشان است. همه 
کنوانسیون ها، از جمله همین دو کنوانسیون، بندهایی دارند که ممکن است کشورها بر اساس منافع ملی خود، شروطی را بر 
آنها اعمال کنند و در همان چارچوب نیز اجرای تعهدات را ادامه دهند». او می افزاید: «خیلی مهم است که ذهنیت عمومی 
به این سمت نرود که فقط ایران از حق شرط استفاده کرده یا قصد دارد از آن بهره ببرد. برعکس، تقریبا همه کشورهای عضو 
ســازمان ملل که به این کنوانسیون ها پیوسته اند، چنین شــرط هایی را ثبت کرده اند و این مسئله کاملا پذیرفته شده و متداول 
است. بنابراین  موضوع استفاده از شرط ها به هیچ وجه خاص یا منحصر به ایران نیست». خانی همچنین عنوان می کند که در 
صورت تصویب CFT، بر اســاس بیانیه های FATF، ما می توانیم وارد مرحله رایزنی، پیگیری و مذاکره برای تعلیق اقدامات 
تقابلی FATF علیه کشور شویم. معاون وزیر نهایتا می گوید: « هدف ما این است که بتوانیم فشارهای ناشی از اقدامات تقابلی 
را کاهش دهیم. همان طورکه قبلا هم گفته ام، تصویب CFT شــرط لازم برای خروج از لیســت سیاه FATF است، اما شرط 
کافی نیســت. با این  حال، پذیرفتن این دو کنوانســیون مسیر تعاملات ایران با جهان را هموارتر می کند و به کاهش فشارها بر 

اتباع ایرانی در کشورهای دیگر کمک شایانی خواهد کرد».

FATF گفت وگوی «شرق» با رئیس مرکز اطلاعات مالی درباره روند تصویب لوایح

تصویب پالرمو، پیام روشن ایران به جهان است


